
Ізноў дэжа-вю
Калі верыць афіцыйным 

сродкам масавай інфарма-
цыі, кожны з гэтых ваяжоў 
прыносіў беспрэцэдэнтныя 
вынікі. Здаецца, не была вы-
ключэннем і цяперашняя 
паездка: “сапраўдным пра-
рывам” дзяржпрапаганда на-
звала падпісанне дэкларацыі 
пра стратэгічнае партнёрства 
паміж нашай краінай і Кітаем.

Аднак чаму ўзнікае ўстой-
лівае адчуванне “дэжа вю”? 
Заходзім на прэзідэнцкі сайт, 
знаходзім паведамленне пра 
візіт Лукашэнкі ў Пекін, які 
датаваны 2005 годам, і бачым 
наступныя радкі: “В ходе ви-
зита Главы белорусского го-
сударства в Китай в 2005 году 
страны заявили о выходе на 
уровень стратегического пар-
тнерства, что было закрепле-
но в совместной декларации”.

Такім чынам, бакі, па сут-
насці, паўтарылі тое, што ўжо 

было агучана восем гадоў на-
зад. Пэўна, тое “стратэгічнае 
партнерства” аказалася такім 

“паспяховым”, што пра яго ўсе 
забыліся.

А яшчэ паспрабуйце знай-
сці істотную розніцу паміж дз-
вюма заявамі Лукашэнкі:

“Коль вы идете в Европу, 
то приходите в центр Европы. 
Мы будем вам активно помо-
гать и поддерживать в Белару-
си” (2010);

“Эта страна (Кітай. – Заўв. 
аўт.) должна идти в Европу. 
Мы готовы способствовать 
этому, прежде всего экономи-
чески” (2013).

не па Сеньку шапка
Наогул жа Лукашэнка пра-

паноўвае Кітаю Беларусь у 
якасці “плацдарма”, або “фар-
поста” ў Еўропе яшчэ з сярэд-
зіны 90-х гадоў мінулага ста-
годдзя. 
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СкончылІСя 
грошы?

СТар. 4-5

Тыя дзеячы, ад якіх 
сыходзіць небяспека 
беларускаму рэжыму, 
павінны сабе зрабіць 
высновы з таго, што 
сталася. Іх прыватная 
актыўнасць кантралюецца 
спецслужбамі, і нейкія іх 
рызыкоўныя ініцыятывы 
могуць стаць падста-
вай для крымінальнага 
пераследу.

Што тычыцца пазіцыі бе-
ларускай улады, то, наадва-
рот, гэты прысуд яна можа 
выкарыстаць для таго, каб 
падкрэсліць сваю цяпераш-
нюю памяркоўнасць на фоне 
палітычных нораваў усход-
няй суседкі.

Пасаджэнне папулярнага 
апанента ўладаў у турму па 
эканамічным артыкуле цяжка 
назваць нечым новым -- мно-
гія ўсходнееўрапейскія аўта-
рытарныя рэжымы практы-
куюць гэта. Лукашэнка заўтра 
не кінецца пераймаць гэта ў 
Пуціна. Гэта рабілася і раней.

Хутчэй гэта паказвае, што 
пабудаваныя ў «саюзнай дзяр-
жаве» палітычныя сістэмы да-
лёкія ад крызісу. Можна садзі-
ць на доўгі тэрмін Навальнага 
або Статкевіча без небяспекі 
маштабных пратэстаў. На 
вялікі жаль, кар’ера сапраў-
ды апазіцыйнага палітыка на 
гэтым абшары непарыўна 
звязана з крымінальным пе-
раследам і турмой.

Валерый БУлГаКаЎ, 
рэдаКтар часопіса 

ARCHE

 НаВIНа

 
нацыянальнай 

каТаСТрофы
СТар. 6 

Заканчэнне  на  стар. 3
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каб аформіць падпіску “Тут і цяпер”, трэба адправіць смс са сваім адрасам  
на нумар 8 10 370 61 770 680 

аб прысУдзе 
аляксею 

навальнамУ

а воСь гэТа адназначны плюС
Кітай запрасіў 200 беларускіх дзяцей з рэгіёнаў, якія пацяр-

пелі ад аварыі на ЧАЭС, на аздараўленне летам 2014 года. Аб 
гэтым гаворыцца ў сумеснай дэкларацыі аб устанаўленні ўсе-
баковага стратэгічнага партнёрства, падпісанай сёння ў Пекі-
не па выніках перагавораў лідараў дзвюх краін Аляксандра Лу-
кашэнкі і Сі Цзіньпіна, перадае карэспандэнт БЕЛТА. Беларусь 
і Кітай дамовіліся прыкласці вялікія намаганні для развіцця 
шматпланавага гуманітарнага супрацоўніцтва ва ўсіх сферах і 
на розных узроўнях. Кітайскі бок вітаў павелічэнне колькасці 
беларускіх студэнтаў, якія вучацца ў Кітаі, і падтрымаў пашы-
рэнне выкладання кітайскай мовы ў Беларусі.

«Бакі гатовы ў далейшым прымаць эфектыўныя меры па 
садзейнічанню і спрашчэнню ўзаемных паездак грамадзян, 
абароне бяспекі, законных правоў і інтарэсаў грамадзян і юры-
дычных асоб іншай краіны на сваёй тэрыторыі, ствараючы 
больш спрыяльныя ўмовы для паглыблення супрацоўніцтва і 
абменаў паміж Беларуссю і Кітаем у розных сферах», - адзнача-
ецца ў сумеснай дэкларацыі. 

 дарэчы

сТраТэгічная  пасТка
вось і скончыўся чарговы (ужо шосты) візіт  
аляксандра лукашэнкі ў кітайскую народную рэспубліку.

Кітай далёка. Як і наша з ім шчасце
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кабякоў даручыў да 1 кастрычніка ўрэгуляваць у 
Беларусі суадносіны колькасці будаўнікоў і прад-
стаўнікоў адміністрацыйна-кіраўніцкага апарату. 
наколькі гэта рэальна ўвогуле і калі можна будзе 
пабачыць гэты чуд, абмяркоўвалі эксперты “Тут і 
цяпер”.
КаНстаНціН стэфаНоВіч, БУдаЎНіК са стажам: 

“на аднаго раБа Тры прараБы”.
– Дзікаватыя суадносіны паміж колькасцю будаўнікоў і іх на-

чальнікаў і за савецкім часам былі... Як казалі тады, на аднаго 
раба тры прарабы. Сёння на аднаго прараба прыпадае недзе 
дваццаць-трыццаць работнікаў. Але ж над прарабам яшчэ ПТА, 
бухгалтэрыя, начальнік участка, начальнік БУ і гэтак далей. А 
калі ёсць начальнік, то ёсць і офіс; калі ёсць офіс, то ёсць і пры-
біральшчыца. Калі б былі канкрэтныя лічбы, якія можна было 
б прааналізаваць… Але ж хто іх раскрые? У будоўлі дрэнна, а 
хіба ўсё астатняе ў нас добрае — ахова здароўя, сельская гас-
падарка… Гэта хворыя месцы грамадства. Любая камандна-ад-
міністрацыйная сістэма нясе на сабе адбітак савецкага часу і 
пакутуе ад гэтага.

алЯКсей ЯНУКеВіч, старшыНЯ партыі БНф: 

“Мяняць ТрэБа ўСю СІСТэМу”.
– Насамрэч пытанне аб тым, як хутка ўсталюецца пара-

дак, амаль што рытарычнае. Я думаю, што адміністрацыйны 
апарат неабходна скарачаць ва ўсіх сферах, тым больш у 
будаўніцтве. Таму што будаўнікоў — такіх, якія рэальна пра-
цуюць, не хапае. А тых, хто кантралюе і нібыта арганізоўвае 
гэтую работу, ужо занадта. Таму і ўзнікаюць пытанні на-
конт тэрмінаў і якасці будаўніцтва; многія будаўнікі проста 
з’язджаюць з Беларусі ў тую ж Расію, дзе менш бюракратыі і 
вышэйшыя заробкі. Я думаю, што цяпер, калі Аляксандр Лу-
кашэнка закрануў гэтую тэму, пэўныя скарачэнні адбудуцца. 
Пад яго кантролем. Аднак слаба верыцца, што ў гэтай галіне 
будзе ўсталяваны належны парадак. Спачатку трэба ў ко-
рані змяніць гэтую сістэму.

аНтоН астапоВіч, старшыНЯ таВарыстВа ахоВы 
помНіКаЎ архітэКтУры: 

“прараБаў з ІнжынераМІ не СкароцІш”.
– Я не магу, вядома, гаварыць пра ўсю будаўнічую галіну, 

але ж я выдатна ведаю галіну архітэктурную. Сапраўды, вельмі 
часта ў нас на купку архітэктараў-практыкаў прыпадае вялікі 
штат кіруючых работнікаў. Бухгалтары, эканамісты... Бываюць 
такія сітуацыі, калі рэальную работу па замове выконваюць два 
ці тры архітэктары ды яшчэ канструктар, а вакол іх “харчуецца” 
яшчэ чалавек дзесяць баласту — група інжынірынгу, якая не 
робіць ні халеры. У будаўнічых дзяржаўных арганізацыях, па 
вялікім рахунку, штаты вельмі раздутыя. Там засталася неэфек-
тыўная савецкая сістэма: вялікія штаты экспертыз, дзяржбуд-
нагляды. Гэта ж усё кіраўнікі ў будаўніцтве! Канечне, прарабаў 
і інжынераў не скароціш. Трэба рэфармаваць усю будаўнічую 
галіну — пераходзіць на заходнія стандарты. Але шашкай гэта 
не разрубіш. 

ірыНа мЯсНіКоВіч, прадпрымальНіца: 

“гэТыя парадак не навядуць нІколІ”. 
– Я не ведаю, ці нармальныя такія суадносіны ў гэтай галіне, 

але яны ніколі не навядуць парадак. Там не патрэбен іх парадак. 
У любой арцелі гадоў 500 назад проста не магло быць беспарад-
ку. Кожны ведаў, што рабіць: хто цвікі забіваў, хто цэглу клаў, 
а хто кіраваў. Піраміды людзі пачалі будаваць 5000 гадоў таму 
і ўжо мелі такія ж праблемы. Але старажытныя егіпцяне гэтае 
пытанне вырашылі, у адрозненне ад сучасных адукаваных бе-
ларусаў. Да тае пары, пакуль у нас будуць устанаўліваць цэны 
на цукар, нам парадак не навесці. І нават Савецкі Саюз, які ўсё 
ўстанаўліваў, дрэнна скончыў.

апытаННе праВёЎ Зміцер ЗЯЗЮлЯ

як хУТка ўсТалюецца парадак 
У нашай бУдаўнічай галіне?

Паводле інфармацыі начальніка аддзела Камітэта 
дзяржаўнай бяспекі Аляксандра Сівачэнкі, на будаўнічых 
пляцоўках Мінска на канец 2012 года працавалі каля 10 
тыс. чалавек рабочых спецыяльнасцей, а колькасць апа-
ратных работнікаў і вытворчага персаналу складала кры-
ху больш за 7 тыс. Гэта значыць на траіх чалавек, якія пра-
цавалі непасрэдна на будпляцоўцы, прыпадала каля двух 
чалавек адміністрацыйна-кіраўнічага апарату. 

«Такім чынам, ёсць арганізацыі, у якіх на рабочых пры-
падае надта шмат астатніх работнікаў. Так быць не павін-
на, з гэтым неабходна заканчваць», — падкрэсліў Андрэй 
Кабякоў. Кіраўнік Адміністрацыі прэзідэнта даручыў чле-
нам рабочай групы да 25 ліпеня бягучага года вызначы-
ць колькасць персаналу асноўных айчынных будтрэстаў, 
правесці іх аналіз і пры неабходнасці давесці паказчыкі 
суадносін колькасці рабочых і работнікаў адміністра-
цыйна-кіраўніцкага апарату да устаноўленых норм. «Да 1 
кастрычніка гэтага года гэтыя суадносіны павінны быць 
цалкам прыведзены ў адпаведнасць з існуючымі нарма-
тывамі», - заявіў старшыня рабочай групы.

 афіцыйНа

Не да ўсмешак
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Аднак тое, што адбываец-
ца, нагадвае таптанне на мес-
цы без асаблівых вынікаў.

Усе спробы цяперашняга 
кіраўніка Беларусі ўсталяваць 
эксклюзіўныя адносіны з КНР 
аказаліся марнымі. Дарэчы, 
“Тут і цяпер” пра гэта папярэдж-
вала, напрыклад, пра бессэн-
соўнасць спроб уклініцца ў 
расійска-кітайскія адносіны.

— Между Китаем и Росси-
ей наметилась тенденция тес-
ного сотрудничества, — ка-
заў Аляксандр Лукашэнка на 
сустрэчы з дзяржсакратаром 
так званай Саюзнай дзяржавы 
Рыгорам Рапотам. — Хотелось 
бы, чтобы мы в этом большом 
сотрудничестве огромных 
государств не были лишней 
шестерёнкой. Мы хотели бы, 
чтобы Беларусь была востре-
бована на оси “Москва — Пе-
кин”.

дывІдэнды – не наМ…
Наша выданне тады 

спрагназавала: “Насамрэч, 
складана весці гаворку нават 
пра шчыльнае супрацоўні-
цтва паміж Расіяй і Кітаем, бо 
шмат у якіх пытаннях інтар-
эсы гэтых дзяржаў не супа-
даюць. Далучэнне ж Мінска 
да неіснуючай восі “Масква 
— Пекін” наогул смеху вар-
тае. Лукашэнка хоча змяніць 
ролю «лішняй шасцярні» на 
статус «пятага кола» ў расій-
ска-кітайскай драбіне, але 
яго прапановы нават раз-
глядацца не будуць буйнымі 
гульцамі праз абсалютную іх 
бессэнсоўнасць”.

І сапраўды, гэтая ідэя 
загінула яшчэ да таго, як 
Рапота пакінуў рэзідэнцыю 
Лукашэнкі. Водгуку ні з Ма-
сквы, ні з Пекіна яна не атры-
мала.

Разлікі ж на тое, што Кітай 
возьме на сябе ролю яшчэ 

аднаго спонсара Беларусі, 
спраўдзіліся з дакладнасцю 
да наадварот. Дывідэнды ад 
двухбаковых адносін атрым-
лівае галоўным чынам КНР. 
Гандаль паміж краінамі — гэта 
на 80% кітайскі экспарт у Бе-
ларусь. Нашы ж дасягненні 
выглядаюць надта сціплымі. 
Напрыклад, паводле слоў эка-
наміста Леаніда Заікі, МАЗаў у 
Кітай мы летась прадалі ажно 
17 штук.

Пекін прапаноўвае Мін-
ску пазыкі па досыць нізкіх 
стаўках, але што гэта за крэды-
ты! Кітайцы даюць кіраўніцтву 
Беларусі сродкі пры ўмове, 
што на іх будуць набыты кітай-
скія тавары і абсталяванне, а 
кітайскім рабочым і інжыне-
рам будуць выплачаны гро-
шы. А потым нам давядзецца 
яшчэ і вярнуць гэтыя пазыкі з 
адсоткамі.

Калі ж да гэтага дадаць, 
што кітайскае абсталяван-

не, пры дапамозе якога 
Лукашэнка праводзіць 
“мадэрнізацыю”, часцяком 
нізкаякаснае і старое, замест 
стратэгічнага партнёрства 
атрымліваецца стратэгічная 
пастка. Беларусь трапіла ў 
яе праз тое, што не пабачыла 

розніцы паміж Расіяй, якая 
гатова выдаткоўваць датацыі 
дзеля “дружбы народов”, і 
Кітаем, які ва ўсім свеце пра-
водзіць выключна прагма-
тычную палітыку.

ВалЯНціН сыч

сТраТэгічная  пасТка
Заканчэнне.  
Пачатак  на  стар. 1

“гандаль паміж краінамі 
— гэта на 80% кітайскі 

экспарт у Беларусь. нашы 
ж дасягненні выглядаюць 

надта сціплымі. 
напрыклад, паводле слоў 
эканаміста леаніда заікі, 
Мазаў у кітай мы летась 
прадалі ажно 17 штук”.

ужо амаль два месяцы ў нава-
беліцкім раённым судзе гомеля 
судзяць  грамадзяніна расеі яна 
панчанку.  Судзяць? Судзяць і ніяк 
засудзіць не могуць.

на агульную СуМу 238 МІльёнаў
Суддзя Сяргей Новікаў, які разглядае 

крымінальную справу ў дачыненні да 
расейца, нават не бярэцца прагназаваць, 
калі яна можа быць завершана.

“Даслалі ў міліцыю спіс пацярпелых, 
якіх павінны прымусова даставіць у суд 
для сведчання па справе”, – кажа суд-
дзя. 

Яна Панчанку вінавацяць у шматразо-
вым махлярстве ў буйным памеры. Праз 
падман расеец угаворваў гамельчукоў 
браць у крэдыт мабільнікі, ноўтбукі, план-
шэты – і такім чынам падмануў многіх 
гараджанаў на дзесяткі мільёнаў рублёў.  
Следства зафіксавала 40 эпізодаў пад-
ману на агульную суму 238 мільёнаў, а 
пацярпелых у крымінальнай справе пра 
махлярства Панчанкі ажно 23 чалавекі – у 
Гомелі і Рэчыцы.

Гамельчукі набралі ў крэдыт для расей-
скага грамадзяніна 10 ноўтбукаў, 6 плян-
шэтаў, 19 мабільных тэлефонаў, тэлевізар 
LG і нават залаты ланцужок.

Следчы Дзмітры Сямкоў, які даследа-
ваў “фінансава-крэдытную дзейнасць” 
расейскага грамадзяніна, лічыць, што ён 
уціраўся ў давер  людзям  падкрэслена 
ўважлівым стаўленнем, разнастайнымі 
падходамі. Часцяком гуляў на схільнасці 
сваіх ахвяраў да алкаголю. Нездарма ця-
пер частку пацярпелых трэба вышукваць 
міліцыі.

Віну сваю 38-гадовы ўраджэнец Ка-
лужскай вобласці Ян Панчанка, які ўжо 
адбываў  у сябе на радзіме пакаранне за 
падобныя справы, у судзе не прызнаў і 
папрасіў дазволу даць сваё тлумачэнне 
пасля паказанняў пацярпелых. Выглядае, 

разумеў сітуацыю:  наўрад ці міліцыя пры-
цягне за шкірку ў суд усіх пацярпелых.

Адным з першых у судзе сведчыў жы-
хар Рэчыцы Уладзімір Смольскі. Да яго 
Панчанка двойчы прыязджаў па аб’яве 
ўвосень 2011 года, каб набыць ужываны 
аўтамабіль маркі «Форд». Забраць аўта-
мабіль забраў, а абяцаныя за яго 1000 до-
лараў так і не вярнуў.

выпІвакаМ, вядоМа,  
МІнІМальна

Падсудны Панчанка тлумачыў у судзе, 
што аўтамабіль зламаўся – і плаціць та-
кую суму не было рацыі:

халява ад расейскага івана
“Мне ж дадому прыйшлі паперы, 

і я плачу, бо інакш судовы 
выканаўца прыйдзе і апіша маю 

маёмасць, якую я нажывала 
крывавым мазалём. Сын жа ў 

мяне прапісаны! Мне шкада, калі 
маёмасьць забяруць, таму я і 

сплачваю крэдыт. а пенсія ў мяне 
– паўтара мільёна. я яму галаву 
адсекла б за такое махлярства”.

Заканчэнне  на  стар. 8

Бясплатны сыр толькі ў…
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у той час, як усе ўважліва 
сочаць за валютным 
курсам, беларускія банкі 
імкнуцца адабраць у на-
сельніцтва рублі. робяць 
яны гэта звычайным і 
цікавым чынам.

«Беларусбанк» і «Белагра-
прамбанк» рэзка павысілі пра-
цэнтныя стаўкі па дэпазітных 
укладах і сэртыфікатах. Іншыя 
банкі таксама не адстаюць. 
«Ідэя Банк» павялічыў уклад 
«Летні» да 33% гадавых, «МТ-
Белкі» ад «МТБанка» скокнулі 
ўгору з 28 да 32% гадавых, 
уклад «Надзейны» ад «Дэльта 
Банка» 12 чэрвеня таксама вы-
рас да 32%.

Шмат хто падумаў, што 
такі імклівы рост дэпазітных 
ставак вельмі выгадны Нац-
банку. З той прычыны, што 
высокія дэпазітныя стаўкі 
спрыяюць захаванню рублё-
вых укладаў. Старшыня Нац-
банка Надзея Ермакова пры-
знала, што толькі за першыя 
дзесяць дзён ліпеня белару-
сы перавялі з рублёвых укла-
даў у валютныя ажно тры-
льён рублёў. Маўляў, высокія 
стаўкі па дэпазітах робяць 
нявыгадным перавод рублёў 
у валюту.

СаМІ БанкІ  
перажываюць крызІС?

Але адмыслоўцы кажуць, 
што не толькі з-за попыту на 
валюту беларускія банкі ўз-
нялі працэнты па ўкладах. І 
нават магчыма, што Нацбанк 
нічога ім не падказваў. Можа, 
крызіс напаткаў самі банкі, без 
усялякіх там валютных крокаў 
і дзеянняў Нацбанка.

Былы кіраўнік гэтай струк-
туры Станіслаў Багданкевіч 
у інтэрв’ю “Тут і цяпер” вы-
казаў меркаванне, што бела-
рускім банкам зараз проста 
не стае грошай. “На мой по-
гляд, павышэнне ставак па 

дэпазітах звязана з крызісам 
ліквіднасці ў саміх банкаў. 
Крэдыты яны выдавалі, але іх 
дагэтуль няма. У выніку ўзнік 
недахоп грошай. А ў выпадку 
поўнай адсутнасці ліквіднасці 
банк з’яўляецца банкрутам 
і не можа далей ажыццяўля-
ць фінансавыя аперацыі”, — 
кажа Багданкевіч.

Па яго словах, каб пераадо-
лець крызіс ліквіднасці, банкі 
могуць узяць рэсурсы альбо 
на свабодным крэдытным 
рынку, альбо ў Нацыянальна-
га банка. Але ж атрымліваць 
такія крэдыты даволі марудна. 
А стаўка рэфінансавання На-
цбанка, хоць і складае 23,5%, 
дый стаўка міжбанкаўскага 
крэдыту (па якой можна атры-
маць рэальныя грошы) ўжо 
сягае пад 40%.Гэта вельмі 
дарагія крэдыты. “Таму самы 
просты шлях для банкаў зда-
быць ліквіднасць (то бок гро-
шы) — гэта павялічыць стаўкі 
па ўкладах і заклікаць насель-
ніцтва несці грошы ў банк”, — 
мяркуе Багданкевіч.

З гэтым меркаваннем згод-
ны і аналітык «Ліберальнага 
клуба» Антон Болтачка. Па 
яго словах, праблема ліквідна-
сці для банкаў ускладняецца 
тым, што хутка надыходзіць 
тэрмін адлічэнняў па нормах 
рэзервавання. “Банкі зараз 
шукаюць грошы не толькі ў 
насельніцтва, але і на міжбан-

каўскім рынку. Стаўка па між-
банкаўскіх крэдытах у 40 пра-
цэнтаў – гэта сапраўды вельмі 
сур’ёзна”, — кажа Болтачка.

цІ “пры чыМ”  
ТуТ нацБанк

Але ж людзі звязваюць па-
вышэнне ставак па дэпазітах 
менавіта з ростам курса до-
лара. Ці не мог Нацбанк даць 
указанне банкам павысіць дэ-
пазіты, каб спыніць перавод 
рублёвых укладаў у валютныя?

Тэарэтычна гэта, канечне, 
магчыма, кажа Багданкевіч. 
Але… “Што тычыцца ўказання 
Нацбанка з мэтай стабілізаваць 
валютны рынак, то я крыху сум-
няваюся. Галоўны банк краіны 
мог павысіць стаўку рэфінан-
савання, каб і астатнія банкі 
павысілі стаўкі па дэпазітах і 
крэдытах. Але ж гэтую стаўку 
ён не павышае, а даваць ука-
занні банкам павысіць стаўкі… 
Такое можа быць тэарэтычна”, 
— мяркуе Багданкевіч.

“Канечне, не выключана, 
што Нацбанк з дапамогай 
тэлефоннага права мог рэка-
мендаваць павысіць стаўкі 
для прыцягнення беларускіх 
рублёў. Нацбанк, безумоўна, 
не жадае, каб ціск на курс на-
цыянальнай грашовай адзінкі 
павялічваўся з-за жадання на-
сельніцтва купіць замежную 
валюту”, — кажа Болтачка.

У беларУскіх банкаў  
скончыліся грошы?

залаТы запаС нацБанка БеларуСІ за І паўгоддзе 
выраС на 500 кг — да 33,8 Т

Такая інфармацыя размешчана на афіцыйным сайце Нац-
банка, паведамляе БелТА.

Як растлумачылі ў Нацыянальным банку, залаты запас па-
вялічыўся за кошт куплі каштоўных металаў у Міністэрства 
фінансаў, а таксама за кошт перапрацоўкі некандыцыйных 
зліткаў у банкаўскія кандыцыйныя, якія былі залічаны на ме-
талічныя рахункі. Пры гэтым у планах у Нацбанка — павелічэн-
не залатога запасу, нягледзячы на зыходны трэнд па золаце 
на сусветным рынку. Зніжэнне цэн на золата – часовая тэндэн-
цыя, лічаць эксперты.

За 2012 года залаты запас Нацыянальнага банка павялічыў-
ся на 1,6 т і склаў 33,3 т на 1 студзеня 2013 года. У 2011 годзе 
залаты запас Нацыянальнага банка Беларусі вырас на 400 кг.

Залаты запас Нацбанка Беларусі вылічваецца ў тонах і ўклю-
чае золата (91,5 працэнта), а таксама серабро, плаціну і пала-
дый.

  афіцыйНа

І зноў усё пра яго
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захады супраць рас-
паўсюду вірусу афры-
канскай чумы свіней 
у выглядзе масавага 
знішчэння пагалоўя 
з калгасных фэрмаў і 
прыватных падворкаў 
абарочваюцца ня толькі 
матэрыяльнымі, але і 
маральнымі стратамі.

Фэрмэр з Ашмянскага ра-
ёну на Гарадзеншчыне Іван 
Гарлуковіч у адзін дзень стра-
ціў усё, да чаго ішоў доўгія 
гады, — свіны статак у 600 га-
лоў. Як жыць далей? Разам са 
збанкрутаваным фэрмэрам 
такім пытаньем задаюцца ўсё 
больш беларусаў.

Аднавяскоўцы Івана Гар-
луковіча ў шоку: вэтэрынары 
за дзень усыпілі ўсіх свіней 
у гаспадарцы пасьпяховага 
прадпрымальніка. На фэрме 
ў вёсцы Наваполле пад Ашмя-
намі, дзе раней віравала жыц-
цё, цяпер магільная ціша: «Так, 
усіх забралі, падчыстую. Ця-
пер у вёсцы, мусіць, ні ў кога 
свіней не засталося — людзі 
са страху пакалолі без часу, 
каб толькі не аддаваць. У нас 
тут у асноўным старыя жыву-
ць, дык і так няшмат трымалі, 
можа, хаты дзве-тры. Але і тыя 
ўсіх парэзалі».

Карэспандэнт: «А ў фер-
мэра шмат свіней было?»

«Ну, так, дзесьці 600 зь 
лішкам галоў. Была вялізная 
сьвінафэрма. Таму ўдар быў 
для яго вельмі моцны».

Сам Іван Гарлуковіч да раз-
моваў ня надта ахвочы — ад 
такой страты адысці няпроста. 
Запытваю — дык ці сапраўды 
забралі ўсё падчыстую?

«Ну, як забралі? Не забралі, 
а закапалі, зьнішчылі, нічога 
не пакінулі... Але ведаеце, не 
хачу я гаварыць гэта па тэле-
фоне...»

Марыя Антонаўна, маці 
пацярпелага фэрмэра, у ро-
спачы: столькі гадоў руплівай 
працы сына закапана разам 
з усім статкам: «Усіх забралі, 
мой ты панок, няма ніводнага 
(плача). І гэта ж ні карантыну 

ніякага не было, нічога. Вы-
клікалі гарадзенскіх лекараў, 
тыя сказалі, што ходзіць ней-
кая чума ці штосьці такое. А 
цяпер людзі гавораць, як хто 
хоча. Я во толькі з касцёла, 
дык чула, як казалі — гэта ён 
наўмысна зрабіў, нейкай атру-
ты даў сьвіньням. Што за глуп-
ства? Нашто ж так абгаворва-
юць? Божа мой, божачка. Я 
дык, вядома, ужо старая, што 
мне адмерана — большага не 
трэба. Цяпер прашу ў божань-
кі, каб толькі майму сыночку 
паслаў здароўечка. Павінна ж 
быць нейкая справядлівасць. 
Падумаць толькі — усю фэр-
му забралі! Можа, хоць нешта 
падкінуць — жыць за што?»

І хоць на Гарадзеншчыне 
карантын афіцыйна абвешча-
ны толькі ў вёсцы Чапунь Івей-
скага раёну, геаграфія бара-
цьбы з вірусам афрыканскай 
чумы імкліва пашыраецца. 

Як у выпадку з гаспадаркай 
Івана Гарлуковіча, якая дагэ-
туль фармальна не трапляла 
ў небяспечную зону, «свіныя 
ліквідатары» працуюць у Ва-
ложынскім, Карэліцкім, Нава-
градскім, а цяпер і ў Ашмян-
скім раёнах.

Апроч таго, татальная 
зачыстка падворкаў ідзе ў шэ-
рагу рэгіёнаў Мінскай, Брэсц-
кай і Віцебскай абласцей.

Найбольш балючыя для 
людзей пытаньні — ня толькі 
прымусовае зьнішчэньне сві-
нога пагалоўя, што наўпрост 
адбіваецца на харчовай 
бяспецы, а і абяцаная кам-
пэнсацыя стратаў. Як кажуць 
жыхары вёскі Козевічы побач 
з «чумным эпіцэнтрам» у Ча-
пуні, свіней у іх забралі яшчэ 
пры канцы чэрвеня, а грашо-

вых разлікаў няма дагэтуль:
«16 тысяч рублёў за кіла-

грам — такую абяцалі кампэн-
сацыю. І тое з умовай: якое 
само пала — за яго, натураль-
на, нічога, але якое прымусо-
ва забіраюць — здаровае ці 
нездаровае — за тых абяцалі 
заплаціць. Бо гэтыя службы не 
цырымоняцца: усыпляюць — і 
забіраюць».

Карэспандэнт: «Выглядае, 
што сама меней год нельга 
будзе свіней трымаць?»

«Ды што год? Можа, два, 
а можа, і тры. Ніхто ня ведае. 
Нехта казаў, што менш як на 
два гады можаце нават не 
разлічваць. Але некаторыя на-
стройваюць, што тры гады — 
гэта яшчэ добра будзе».

Паводле інфармацыі 
Міністэрства сельскай гаспа-
даркі і харчавання, афрыкан-
скую чуму свіней занеслі ў Бе-
ларусь разам з імпартаванымі 
камбікармамі.

Аднак жыхары пацярпелых 
вёсак лічаць, што вірус прый-
шоў з Налібоцкай пушчы, 
вакол якой і гуртуюцца ачагі 
афрыканскай чумы: «Адкуль 
гэтая навала? А хто ж яго ве-
дае! У нас тут людзі думаюць, 
што ад дзікоў зь лесу прый-
шла, адкуль яшчэ гэтая чума 
магла з’явіцца? Бо ў нас тут 
столькі дзікоў, уявіць сабе 
не можаце: бульба была, дык 
не толькі поле, усе дарогі ва-
кол перарылі. А потым мор 
пачаўся: да апошняй хаты ў 
вёсцы парасяты прыйшлі ды 
ўсе паздыхалі пад плотам. За-
біралі адтуль днямі. Дык калі 
ўжо гэтая зараза дзікоў узяла, 
то хатніх свіней тым больш па-
валіць. 

іГар КарНей

У ашмянскага фермера 
забілі 600 свіней

Высвятленне пытання “пры 
чым” тут Нацбанк альбо “ні 
пры чым” сітуацыю не змені-
ць. Стаўкі ўжо такія, як ёсць. 
Але чым гэта пагражае бела-
русскай эканоміцы?

эканоМІку  
“прыСпуСцяць”

Павышэнне стаўкі па дэ-
пазітах пацягне за сабой і па-
вышэнне крэдытнай стаўкі, 
упэўнены Багданкевіч. “У ня-
выгаднай сітуацыі апынуцца 
нашы прадпрыемствы, якім 
трэба аддаваць пазыкі. Крэды-
ты становяцца больш дарагімі, 
а значыць, падаражэе ўжо вы-
рабленая прадукцыя, якую мы 
і так прадаць не можам з-за 
яе высокага кошту. Усё гэта ў 
комплексе эканоміцы Бела-
русі не спрыяе”, — кажа ён.

Антон Болтачка лічыць, 
што Нацбанк такімі дзеяннямі 
не дабаўляе рынку стабіль-
насці. Павышэнне курса до-
лара, павышэнне ставак па 
дэпазітах могуць скласці ўра-
жанне, што фінансавы рынак 
няўстойлівы. І таму людзі, не 
выключана, пабягуць у аб-
меннікі, пабачыўшы самае 
нязначнае ваганне курсу ва-
лют. “Карацей кажучы, такія 
паводзіны могуць прывесці 
да таго, што Нацбанку прый-
дзецца падтрымліваць курс з 
дапамогай рэзерваў, якія не 
такія ўжо і вялікія, нягледзячы 
на дэкларацыі адказных асоб”, 
— лічыць Болтачка.

надзея на Тое, шТо 
людзІ паняСуць грошы 
ў БанкІ

Вельмі сумніўная надзея, 
адзначае яшчэ адзін эканаміст, 
Леанід Злотнікаў. “Адказаць на 
пытанне, панясуць ці не паня-
суць людзі грошы ў банкі, вель-
мі складана. З аднаго боку, па-
нясуць. Але пытанне ў тым, хто, 
колькі і што гэта будзе — мі-
льярды, мільёны альбо тысячы 
рублёў”, — кажа Злотнікаў.

Таму, калі Нацбанк мяркуе 
такім чынам адцягнуць “ліш-
нюю” рублёвую масу ў насель-
ніцтва, гэта ў яго наўрад ці 
атрымаецца.

Што ж тычыцца банкаў, то 
яны могуць пераадолець кры-
зіс ліквіднасці. Але, калі яны 
гэтага ўсй ж не зробяць, то, 
магчыма, нас чакае сур’ёзны 
банкаўскі крызіс. З усімі вядо-
мымі наступствамі. 

сЯрГей КоЎш

Невядомасць – горшая абарона
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Так лічыць экс-прарэктар Бду 
кандыдат хімічных навук анатоль 
паўлаў.

– Гэта маё асабістае меркаванне, з ім 
можна і не пагаджацца. Але я сапраўды 
лічу, што мы знаходзімся на мяжы на-
цыянальнай катастрофы, — б'е ў званы 
Анатоль Васільевіч. – Усім вядома, што ў 
21-м стагоддзі з малатком і кувалдай ужо 
нічога не зробіш. У наш час чалавек зара-
бляе сабе на жыццё толькі мазгамі. А інт-
электуальны патэнцыял нашай моладзі з 
кожным годам паніжаецца. Вось дзе бяда!

У мінулым Нацыянальны інстытут адука-
цыі прыводзіў даныя аб тым, што асноўная 
масса маладыхлюдзей на цэнтральным тэс-
ціраванні атрымлівае ў сярэднім 30 балаў. 
Гэта вельмі мала! А сённяшнія лічбы свед-
чаць пра тое, што амаль 36% навучэнцаў 
не атрымалі сертыфікат — па некаторых 
прадметах набралі ўсяго 15–20 балаў. Гэта 
ўвогуле нуль! А колькі тых, хто атрымлівае 
сертыфікат, але ўзровень падрыхтоўкі і ве-
даў мае не нашмат вышэйшы, чым тыя, хто 
застаўся без сертыфіката…

Абітурыенты, якія набралі на тэсціра-
ванні больш за 50 балаў, пляскаюць у 
ладкі і крычаць: "Ура!" Але, на мой погляд, 
радавацца тут няма чаму, бо, калі ўвод-
зіцца сістэма тэсціравання, то большасць 

павінна здаваць тэсты хаця б на 80 балаў.
Чаму так дрэнна здаюць тэсціраванне, 

пытанне асобнае. Дарэчы, варта заўважы-
ць, што тэсты, у параўнанні з папярэднімі 
гадамі, становяцца больш простымі.

У свой час я ўзначальваў гаркам праф-
саюзаў адукацыі Мінска. Дык яшчэ 13 га-
доў таму да мяне прыходзілі школьныя 
педагогі і наракалі на дрэнную падрых-
тоўку маладых спецыялістаў — выпуск-
нікоў ВНУ. А вышэйшая школа абуралася, 
што ў ВНУ ідзе слабая моладзь. Кола зам-
кнулася, бо ўжо даўно пытанні эканоміі 
бюджэтных сродкаў вырашаюцца за кошт 
адукацыі і медыцыны. Вынік відавочны...

Сёння ў моладзі няма стымулу вучыцца. 
Калі чалавек з вышэйшай адукацыяй зара-
бляе менш, чым грузчык, то дыплом патрэ-
бен толькі для птушкі. Выключэнні, вядома, 
ёсць, але іх так мала, што яны не радуюць.

Паглядзіце, што робіцца ў школе. 
Прадметы, па якіх не плануецца здава-
ць тэсціраванне, выпускнікі наогул не 
вучаць! Тыя, каму патрэбна матэматыка 
ці хімія, робяць упор выключна на гэтых 
прадметах. Але выпускнікі не ведаюць 
ні гісторыі, ні літаратуры. Дык якіх жа мы 
асоб выхоўваем?!

Якраз днямі Уладзімір Пуцін сустракаў-
ся са студэнтамі-географамі. Яны запы-
таліся ў яго: ці праўда, што ў выніку чар-

говай школьнай рэформы са школьнай 
праграмы будуць выдалены некаторыя 
прадметы, у тым ліку і геаграфія. Пуцін за-
смяяўся: маўляў, калі выдаліць геаграфію, 
то каго мы тады выгадуем?

Я ў савецкі час дакладна ведаў, што, 
скончыўшы ўніверсітэт, без працы і гро-
шай не застануся. А калі яшчэ абараню і 
кандыдацкую або доктарскую, то наогул 
буду забяспечаным чалавекам. І конкурс 
на фізфак быў 10–11 чалавек! Людзі ім-
кнуліся атрымаць адукацыю.

Зараз крычаць: няма інжынераў! А іх і 
не будзе. Паглядзіце, з якімі баламі пасту-
паюць на той жа фізфак. Мне яшчэ гады 
тры назад дэкан фізфака скардзіўся, што 
першы год ва ўніверсітэце даводзіцца 
вывучаць са студэнтамі асновы школьнай 
матэматыкі і фізікі. І гэта пры тым, што ў 
ВНУ адбіраюць лепшых.

Падчас святкавання Дня незалежна-
сці Аляксандр Лукашэнка хваліўся, што 
мы зможам даць адпор любому. З кім, 
скажыце, мы будзем даваць той адпор, 
калі неўзабаве не будзе каго набраць на 
афіцэрскія пасады?

Паглядзіце, з якімі баламі паступаюць 
у апошнія гады ў Акадэмію міліцыі? А што 
будзе гадоў праз пяць, калі гэтыя людзі 
зоймуць высокія пасады? Ужо сёння ў 
рэгіёнах неадукаваныя людзі спрабуюць 
кіраваць...

Вундэркінды ў беларускіх ВНУ, без сум-
неву, таксама ёсць, але іх можна пералічыць 
на пальцах. І практычна ўсе яны з'язджаюць 
з Беларусі туды, дзе лепшыя ўмовы жыцця і 
неблагія заробкі. А з чым застаемся мы? Ну 
хіба гэта не нацыянальная катастрофа?

І мне вельмі шкада, што беларуская 
апазіцыя не засяроджвае ўвагу на гэтай 
праблеме. Размова ж ідзе пра будучыню 
нашай краіны і нацыі ўвогуле...

Я лічу, што гэта тэма для вельмі 
сур'ёзнай размовы, вялікай дыскусіі. Пы-
танне аб тым, што будзе далей, павінна 
хваляваць кожнага з нас.

марыНа міт

беларУсь на парозе 
нацыянальнай каТасТрофы

вынІкІ ТэСТавання СёлеТа І леТаСь:

2013 
год прадмет

Не набралі 
неабходныя 

балы
Выдатнікі Колькасць 

удзельнікаў

Не набралі 
ніводнага 

бала

Фізіка 37% 46 35 763 66

Матэматыка 32,7% 146 76 021 111

Руская мова 8% 39 83 829 16

Грамадствазнаўства 6,9% 7 7 672 2

Біялогія 5% 4 24 658 4

Беларуская мова 5% 6 33 564 4

2012 
год прадмет

Не набралі 
неабходныя 

балы
Выдатнікі Колькасць 

удзельнікаў

Не набралі 
ніводнага 

бала

Фізіка 9%  2 44 119 41

Матэматыка Каля 9% 46 95 161 796

Руская мова 3% 19 95 896 3

Грамадствазнаўства 0,2% 5 9 440 2

Біялогія 0,15 % 7 28 636 3

Беларуская мова 2,65% 7 45 199 1

Хімія 30 чалавек 17 16 687 3

Геаграфія 8 чалавек 3 2 363 0

Гісторыя Беларусі 0,05% 16 21 653 1

Сусветная гісторыя 3 чалавекі 0 1 873 0

  да Ведама

А тэсты ўсё красамоўней
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 З жыцця рэгіёнаў

апазіцыянер? газУй яго!
Так ці не так, але выгля-
дае, што з нядаўняга часу 
калінкавіцкая міліцыя 
стала чытаць заявы 
грамадзян па прынцыпе 
“шыварат-навыварат”. 
асабліва калі гэта тычыц-
ца заяў вальнадумцаў, 
тым больш апазіцыяне-
раў.

Яшчэ ў красавіку сябра 
Аб’яднанай грамадзянскай 
партыі Дзяніс Рабянок з 
Калінкавічаў падаў заяву ў 
міліцыю. Ды як было не пада-
ць?! Суботнім ранкам Дзяніс 
выйшаў на свой уласны су-
ботнік – прыбраць клумбу пад 
балконам. Такая ініцыятыва з 
нейкай прычыны прыйшлася 
недаспадобы суседу Рабян-
ка Уладзіміру Жыгару, які не 
раз чапляўся да апазіцыйнага 
актывіста. Гэтым разам — за 
тое, што ён нібыта перашкад-
жае адпачываць. “Пракля-
тыя апазіцыянеры, вас трэба 
высяляць, як кажа наш прэ-
зідэнт”, — абурыўся Жыгар.

Рабянок яму ў адказ: “Супа-
койся ды ідзі палячыся, калі ў 
цябе нервы”. 

лячыўСя…  
апазІцыянер

Здавалася, што на гэтым 
канфлікт і скончыўся. Аднак 
крыху пазней Уладзімір Жы-
гар заўважыў Дзяніса ў двары: 
той вынес смецце і вяртаўся 
дадому. Сусед выскачыў з 
машыны, падбег да Рабянка і 
пырснуў яму ў вочы слезацеч-
ным газам з балончыка.

Напад бачыла маці Дзяніса. 
Жанчына выклікала сыну хут-
кую медыцынскую дапамогу 
і паведаміла пра інцыдэнт 
у міліцыю. Медыкі забралі 
Дзяніса ў бальніцу, аказалі яму 
першую дапамогу. Мужчына 
яшчэ тыдзень лячыўся ў аф-
тальмолага з прычыны хіміч-
нага апёку вачэй. 

Дзяніс Рабянок падаў у 
міліцыю заяву з просьбай 
прыцягнуць нападніка да 
адказнасці. Аднак праз два 
тыдні апазіцыянер атрымаў 
копію пастановы, накіра-

ванай у суд за подпісам на-
месніка начальніка Калін-
кавіцкага райаддзела міліцыі 
Станіслава Расошкі і ўчастко-
вага інспектара Уладзіміра 
Паўловіча: Дзяніса вінава-
цілі ў развязванні бойкі і 
нанясенні лёгкіх цялесных 
пашкоджанняў таму самаму 
Уладзіміру Жыгару. Апошні, 
дарэчы, праз два дні пасля 
інцыдэнту прадставіў давед-
ку судмедэксперта аб тым, 
што ў яго пашкоджана губа і 
ёсць сінякі на плячы і сцягне. 

Скаргі Дзяніса Рабянка ў 
міліцыю і пракуратуру выніку 
не мелі – яго пачалі судзіць.

“давай МІрыцца”
На першае судовае па-

сяджэнне, якое адбылося ў 
траўні, Уладзімір Жыгар на-
огул не прыйшоў – даручыў 
прадстаўляць свае інтарэсы 
адвакату. Аднак суддзя Улад-
зімір Міцуля, які разглядаў 
справу, праз адваката вы-
клікаў Жыгара на пасяджэнне 
і папярэдзіў: у наступны раз 
няяўка будзе разглядацца як 
непавага да суду.

У судзе Жыгар заявіў, што 
гатоў пайсці з апазіцыянерам 
на міравую, але Дзяніс Рабя-
нок не пагадзіўся на такую 
прапанову, бо міравая азна-
чала б для яго не што іншае, 
як прызнанне таго, што ён са-
праўды нанёс Жыгару нейкія 
пашкоджанні.

Рабянок: “Я з ім не толькі не 
біўся, я нават не лаяўся. Толь-
кі сказаў, каб ён лячыўся, калі 
нервы не ў парадку. Ён пырс-
нуў мне ў вочы слезацечным 
газам і з дапамогай міліцыі 
робіць мяне вінаватым”.

Адвакат актывіста падава-
ла скаргу ў міліцыю на адна-
бокую выснову ў дачыненні 
да інцыдэнту паміж Жыгарам 
і Рабянком, аднак адказу з 
суда не дачакалася. Незразу-
мела таксама, чаму міліцыя 
не накіравала Дзяніса на су-
дмедэкспертызу з прычыны 
апёку вачэй слезацечным га-
зам. Выснова наконт добрага 
стану здароўя апазіцыянера 

была зроблена экспертам 
праз шэсць дзён пасля напа-
ду на падставе выпіскі з ме-

дыцынскага дакумента, але 
без уліку апісання пашкод-
жання вачэй, зафіксаванага 
медыкамі хуткай дапамогі. 
Акрамя таго, яшчэ няясна, 
які слезацечны газ быў ужы-
ты супраць Рабянка.

Суд напачатку спрабаваў 
разабрацца з газам —“пацяр-
пеламу” прапанавалі прынес-
ці хаця б балончык. Аднак 
на наступным судовым па-
сяджэнні Жыгар патлумачыў: 
“Жонка нібыта выкінула ба-
лончык у сметнік”, — і суд су-
цішыўся. 

шТраф пацярпелаМу
Участковага інспектара 

Паўловіча ў судзе не было. 
Патлумачыць, чаму Дзяніса 
не накіравалі на судмедэкс-
пертызу пасля падачы заявы ў 
міліцыю, не было каму. Участ-
ковы Паўловіч наогул склаў 
пратакол на апазіцыянера, не 
апытаўшы нават усіх сведкаў. 

7 чэрвеня Уладзімір Міцуля 
прызнаў вінаватым апазіцый-
нага актывіста ў нанясенні лёг-
кіх цялесных пашкоджанняў 
прадпрымальніку Уладзіміру 
Жыгару і аштрафаваў акты-
віста на 1 мільён рублёў.

Канечне, Дзяніс Рабянок не 
пагадзіўся з такім рашэннем 
суда і падаў скаргу ў вышэй-
шую судовую інстанцыю. На 
днях Гомельскі абласны суд 
адмяніў мільённы штраф акты-
вісту. Адміністрацыйная спра-
ва пра так званае нанясенне 
актывістам лёгкіх цялесных 
пашкоджанняў прадпрымаль-
ніку Жыгару накіравана на 
новы разгляд у Калінкавіцкі 
раённы суд.

алЯКсей КлімоВіч

Газавы балончык - аэ-
разольнага прылада, 
падрыхтаванай слёза-
тачывымі або раздраж-
няльнымі рэчывамі (ир-
ритантами), прызначанае 
для самаабароны ад люд-
зей і агрэсіўных жывёл 
(сабак, а ў некаторых 
краінах вырабляюцца 
спецыяльныя балончыкі 
ад мядзведзяў, павялі-
чанага аб’ёму і далёкасці 
дзеяння).

(З матэрыялаў Вікіпедыі). 

  дарэчы

“выснова наконт 
добрага стану здароўя 

апазіцыянера была 
зроблена экспертам 

праз шэсць дзён пасля 
нападу на падставе 

выпіскі з медыцынскага 
дакумента, але без уліку 
апісання пашкоджання 

вачэй, зафіксаванага 
медыкамі хуткай 

дапамогі. .

Падаксальныя балончыкі ці нешта іншае?
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Заснавальнік ТАА “Тут і цяпер”
Галоўны рэдактор А. Уласаў (email: info@svabodaby.net)

адрас г. Мінск, вул. Касцюшкі, 18
падпісана ў друк 23:45 18.07.13

Тыраж 299 экзэмпляраў

8 10 370 61 770 680  
каб аформіць падпіску “Тут і цяпер”  
трэба адправіць смс са сваім адрасам на гэты нумар

падпіска на газету “Тут і цяпер” - бясплаТная

«Дамовіліся, я напісаў рас-
піску – унёс пашпартныя 
звесткі.  Праз паўтара месяца 
я, здаецца,  павінен  быў раз-
лічыцца. У сына  Смольскага 
ўзяў тэлефоны – яго і бацькі. 
Прыехаў дадому. Яны патэ-
лефанавалі мне вечарам: як 
даехаў? Здавалася, усё было 
нармальна. А раніцай пачаў 
выязджаць, машына не завод-
зіцца”.

Праўдападобна,  з гэтага 
эпізоду і пачалася бурлівая 
прадпрымальніцкая дзейна-
сць расейца, пік якой прыпаў 
на мінулагодняе лета. У яго-
ны нерат траплялі пераважна 
людзі, схільныя да выпіўкі аль-
бо беспрацоўныя. Галоўнае, 
каб пашпарт у чалавека быў 
у парадку. Ян умеў пусьціць 
пыл у вочы, увайсці ў давер 
як рэспэктабэльны чалавек 
з вялікімі сувязямі і фінанса-
вымі магчымасцямі ў Расеі.  
Ён завёў у Навабеліцы су-
жыцельку, як цяпер кажуць, 
грамадзянскую жонку. Шмат 
каму абяцаў працу, вазіў на-
ват пад Гомель на ўчастак 
капаць траншэю нібыта пад 
фундамэнт будучага свайго 
катэджу. Некаторым за ўзяты 
ў крэдыт мабільнік ці ноўтбук 
плаціў 50–200 тысяч рублёў 
– у залежнасці ад выгляду ча-
лавека. Выпівакам, вядома, 
мінімальна.

гэТа вылезе БокаМ
Малады пацярпелы гамяль-

чук Андрэй апавёў: «Ён пады-
ходзіў, сам знаёміўся. Пагало-
ска сярод людзей пайшла, што 
нармальны чалавек, завуць 

Іванам. А насамрэч ён – Пан-
чанка Ян Васільевіч. Ён пады-
шоў, пагутарыў па-чалавечы: 
буду плаціць! Адрас даў свой, 
дзе на той момант жыў – ну, 
кватэру сваёй сужыцелькі. Мы 
падыходзілі да пад’езда, ён 
жонку клікаў. Напаказ, вядо-
ма. Потым прапаноўваў: «Ты ў 
растэрміноўку афармляеш тэ-
лефон – я табе заплачу за гэта 
200 тысяч. Крэдытныя чэкі 
буду поўнасцю аплачваць. А ў 
выніку я атрымаў праз тры ме-
сяцы з банку ліст, што ў мяне 
запазычанасць».

Пенсіянерка Люба спла-
чвае цяпер крэдыт за сына, 
які патрапіў на кручок Яна, 
набыўшы для яго мабільнік і 
планшэт:

«У яго тэлефон – 4 мільёны 
870 тысяч і планшэт – 4 мільё-
ны 800 тысяч з лішкам. Агулам 

у межах дзесяці мільёнаў. Зараз 
яшчэ працэнты ўключылі – 
ужо 12 мільёнаў. Раней плаціла 
520 тысяч на месяц, а цяпер – 
720 тысяч. Мне ж дадому прый-
шлі паперы, і я плачу, бо інакш 
судовы выканаўца прыйдзе і 
апіша маю маёмасць, якую я 
нажывала крывавым мазалём. 
Сын жа ў мяне прапісаны! Мне 
шкада, калі маёмасьць забяру-
ць, таму я і сплачваю крэдыт. 
А пенсія ў мяне – паўтара мі-
льёна. Я яму галаву адсекла б 
за такое махлярства. Ён ду-
маў, што гэтым разжывецца 
– прастакоў абдурыў і думаў, 
што разжывецца. Гэта бокам 
вылезе».

Крэдыты па пакупку тэх-
нікі расейскі махляр са сваімі 
ахвярамі афармлялі праз  
“Хоум крэдыт банк”, “Дэль-
та-банк”, “МТБ-банк”, “Сомбел-

банк”, а таксама праз дыле-
раў аператара сотавай сувязі 
“Лайф”. 

проСТа “жэСць”
Мужчына сярэдніх гадоў, 

які назваўся Ігарам,   падман 
самога сябе патлумачыў про-
ста: “Хацеў выпіць, а грошай не 
было. Ян даў мне халяўных 200 
тысяч, а я ўзяў яму крэдыт. 
Аказалася, што сабе”.

Дваццацічатырохгадовы 
гамяльчук Ілля аформіў на 
сябе цэлых пяць крэдытаў – 
усе  на пакупку для Панчанкі 
не толькі тэлефона, ноўтбука, 
але і тэлевізара, і нават залато-
га ланцужка:

“Гэта мая памылка. Мне 
трэба было ўжо пасля пер-
шага ці другога крэдыту ска-
заць: “Ванечка, хопіць! Вот 
заплаціш, тады будзем дума-
ць пра новы крэдыт”. Але ён 
настолькі ўмеў пераконва-
ць,  настолькі  ён прафесійны 
падманшчык, што проста 
“жэсць”. Пры маім месячным  
заробку каля трох мільёнаў, я 
мусеў напачатку аддаваць за 
крэдыты 2 мільёны 300 тысяч. 
Я ж просты чалавек, я імкнуся 
ўсімі сіламі зарабіць сваю ка-
пейку, нікога не падмануць, 
нікому не зрабіць балюча”.

Даверлівых гамельчукоў  
ўразіла і яшчэ адна акалічна-
сць у паводзінах заезджага 
камбінатара: ён чытаў Еван-
гелле, ці проста рабіў выгляд, 
што чытае. Гэта таксама пад-
купала.

Ілля расказаў, што падчас 
вочных ставак Іван-Ян стараў-
ся нікога са сваіх ахвяраў не 
пазнаваць альбо нахабна смя-
яўся ім у твар. 

алЯКсей КлімоВіч

халява ад расейскага івана
Заканчэнне.  
Пачатак  на  стар. 3

Замест халявы часта прыходзіць жорсткае расчараванне


